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 هستخلص

 
حخُبول هزِ انشسبنت دساست طبقت انخجبس انذجبصٍَُ ودوسهى فٍ انعصش انًًهىكٍ يٍ انفخشة     

و ، إر سبهى هؤلاء انخجبس وشبسكىا يشبسكت فعبنت فٍ جًُع 1517 – 1268/ هـ 923 -667

قخصبدَت وانسُبسُت وانعهًُت والاجخًبعُت فٍ رنك انعصش، يجشَبث الأدذاد انخبسَخُت والا

وبشصث يكبَخهى يٍ خلال الأدواس انخٍ نعبهب جًُع حجبس انذجبص فٍ انًُطقت سىاء يٍ كبٌ يُهى 

وحخهخص َخبئج انبذذ فٍ إظهبس دوس طبقت انخجبس . انذجبص ، أو انخجبس الأجبَب  يٍ أبُبء

ف عهً انفئبث انخٍ َخكىٌ يُهب حجبس انذجبص يٍ حجبس انذجبصٍَُ بصىسة اشًم وأوضخ، وانخعش

يسخقشٍَ، وَضلاء ويجبوسٍَ وحجبس انكبسو وغُشهى ، وحىضخ أهى أدواسهى فٍ إَعبش انذُبة 

، وفٍ دجى واسداث انسفٍ انخٍ قذيىا بهب نهذجبص،  الاقخصبدَت فٍ بلاد انذجبص فٍ حهك انفخشة

وظهىسهى عهً يسشح الأدذاد انسُبسُت ، وانعلاقت انخٍ سبطخهى بأششاف انذجبص ؛ فقذ ايخهكىا 

رشواث طبئهت يٍ َقذ وعقبس وسفٍ وغُشهب ؛ يب أدي إنً حطهع أششاف انذجبص إنً يًخهكبحهى فٍ 

هؤلاء انخجبس فٍ إرشاء انذُبة انعهًُت ،  فخهقىا انعهى ،  فخشة الأصيبث انخٍ حعشضىا نهب ، كًب أسهى

فٍ طهب انعهىو إنً يخخهف انًُبطق ، وأسهًىا فٍ انكخببت وانخأنُف، وظهىسهى كطبقت  اواسحذهى

اجخًبعُت نهب حأرُشهب انًهى وانىاضخ فٍ انذُبة الاجخًبعُت وحًُُت انًجخًع ، ظهشث فٍ 

قذ شبسكىا يشبسكت فبعهت فٍ جًُع انًُبسببث الاجخًبعُت فٍ اَصهبسهى فٍ انذُبة الاجخًبعُت ، ف

انذجبص ،وإسهبيهى فٍ أعًبل انبش وانخُش ، انزٌ حًزم فٍ إقبيخهى نلأوقبف والأسبطت والأسبهت ، 

وحقذَى انصذقبث ويسبعذة انفقشاء والأسايم ،ويسبعذحهى نهسكبٌ فٍ يىاجهت انكىاسد انطبُعُت ، 

اسُت انخٍ وقعج فٍ انذجبص وغُشهب يٍ أعًبل انخُش وانبش، ويىقفهى والأصيبث الاجخًبعُت وانسٍ

وقذ احبعج انببدزت فٍ هزِ . يٍ انكىاسد انخٍ حعشضىا نهب أرُبء قُبيهى ببنخجبسة انبذشَت وانبشَت 

انذساست يُهج انبذذ انخبسَخٍ انقبئى عهً جًع انًبدة انعهًُت يٍ انًصبدس الأونُت وانًشاجع 

 .   وضىع، رى حذهُم انًبدة انعهًُت وَقذهب نهىصىل لأهى َخبئج انبذذ انًخىفشة دىل انى
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ABSTRACT 

 
This thesis is dealing with the study of Hijazi merchants class and their role in 

Mamlukes era during the period 667–923H (1268-1517G) , as those merchants 

contributed and participated effectively in all that era social, scientific, political, 

economical and historical developments, and   their place has emerged through the 

roles played by all Hijazi merchants in the area whether Hijazi indigenes merchants or 

foreign merchants .And summarized the result of research in showing Hijazi 

merchants class role in a clear and inclusive manner.  Beside knowing Al Hijaz 

Traders types like permanent traders, lodgers neighbours traders, generous traders and 

others, and explaining  their most important role is presented in booming the 

economical life in Hijazi in that period, the volume of their imports by ships existing 

in Hijaz, their presence in political events theatre and their relation with Hijazi 

Sharifs. They had possessed enormous wealth cash, real estate, ships and others, 

which led Hijazi sharifs longing for their properties during the crisis periods of the 

merchants. Those merchants contributed to the enrichment of knowledge as they 

embarked on learning and travel, to acquire knowledge and learn different subjects 

and they contributed to writing and authorship, their presence as a social class having 

effect and prominent role in social life and community development was clear in their 

merging in social life. They participated effectively in all social events in Hijaz. They 

contributed to charity and beneficence works represented in establishments of 

endowments, public fountains and shelters, offering alms and assisting needy and 

widows and helping people in facing natural disasters and social and political crisis 

occurred in Hijaz , and their attitude to the main disasters that Al Hijaz traders faced 

while practicing their road and sea trade. The researcher followed in this research the 

historical research methodology based on collecting the academic material form 

preliminary sources and available references about the subject, analysis of this 

material and examine it closely to reach the most important study findings.  


